
Prečo Á N O Európskej únii 

Menej ako päť týždňov
je do referenda o vstupe
SR do EÚ. V ankete členov
Hospodárskeho klubu
(NEF) a nominovaných
na jeho prestížne ocene-
nia Zlatý biatec a Promi-
nent ekonomiky za rok
2003 sa dnes prezentuje
svojimi názormi prezi-
dent Nadácie Slovak
Gold Jozef Sitko.

Máte odhad na výsle-
dok referenda o vstu-
pe SR do EÚ? 

J. Sitko: Som presved-
čený, že účasť bude oko-
lo 70 percent a zrejme aj
rovnakým percentom
hlasov bude toto refe-
rendum schválené. Môj
optimizmus vyplýva z
jednostranného opti-
mizmu Slovákov o výho-
dách, ktoré im vstup do
EÚ prinesie, pričom sa
zastierajú potenciálne ne-
výhody vstupu.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu
v januári, resp. v máji
2004?

J. Sitko: So zreteľom na
problémy, ktoré má Eu-
rópska únia sama so se-
bou, je reálny termín
nášho vstupu až máj 2004.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

J. Sitko: Európa bude v
danom čase dosť nejed-
notná až rozhádaná aj vo
vzťahu k Spojeným štá-
tom. Očakávam, že nega-
tívne vzťahy medzi Ne-
meckom a Francúzskom
na strane jednej a USA na
druhej sa ešte viac vy-
hrotia. Prispeje k tomu
politický a vojenský vývoj
okolo Iraku. Táto skuto-
čnosť bude potom deš-
truovať aj samotné po-
stavenie a zahraničnú po-
litiku nových členov EÚ,
ktorí budú balansovať
medzi súperiacimi veľ-
kými štátmi. Uvedená ne-
priaznivá prognóza však
zrejme nevybočí z nevy-
hnutnej potreby, aby sa
zachoval dostatočný vo-
jenský a ekonomický
vplyv Spojených štátov v
Európe, aj napriek jej zvy-
šujúcej sa snahe o eman-
cipačnú politiku bez tú-
torstva zo zámoria. 

Zaznamená Európ-
ska únia dovtedy „vnú-
tornú reformu“? 

J. Sitko: Je isté, že sa
budú musieť vstupom
nových štátov uplatniť vo
vzťahoch medzi členmi
EÚ určité zmeny. Pod-
statné a zmysluplné re-
formy však ešte ťažko
očakávať. Snaha Nemec-
ka a Francúzska domi-

novať v novej Európe, čo
je v pozadí aj hlavnou
príčinou ich dnešného
„antiamerikanizmu“, vy-

volá prirodzené protire-
akcie najmä Veľkej Britá-
nie, Španielska a menších
štátov. A práve tie načas
zablokujú potrebné a
významné reformy. Jed-
ným slovom nový vývoj
bude vyžadovať svoj čas,
aby sa to nejako prijateľ-
ne riešilo tak, aby si pod-
statné reformy osvojili
všetci.

Bude po nej jestvovať
stále tá istá Európa?

J. Sitko: Samozrejme,
že nová Európska únia
bude niečo celkom iné

ako to, čo tu dominovalo
desaťročia. Keď sa naprí-
klad upriamime len na je-
dinú ekonomickú kate-

góriu, voľný po-
hyb pracovnej si-
ly,  tak možno oča-
kávať v západných
krajinách doslova
revolučné zmeny.
Nejde len o vážne
vplyvy v ekono-
mickej sfére, ale aj
v sociálnej, etnic-
kej, náboženskej a
v iných oblastiach
života. Práve pre-
to sa niektoré štá-
ty dnešnej EÚ
obávajú prílevu
lacnej a pomerne
kvalifikovanej pra-
covnej sily z vý-
chodnej Európy a

chcú za každá cenu as-
poň oddialiť jej priro-
dzenú flexibilitu zo stra-
ny nových členov. Ide o
silnejší sociálno-etnický
fenomén ako v prípade
Afričanov, Aziatov či Tur-
kov. Pôjde o akýsi „malý
pohyb národov“ smerom
na západ. Napokon aj k
nám budú prúdiť utečen-
ci z východu.

Aká bude podľa vás
reálna pozícia SR v
EÚ?

J. Sitko: Prikláňam sa k
Václavovi Klausovi a je-

ho euroskepticizmu, že
noví členovia EÚ môžu
už len málo získať. Môže-
me dať do hry iba nízke
karty. Aj na Slovensku
majú esá v rukách veľké
zahraničné korporácie, a
to znamená, že Slovensko
môže hrať napríklad na-
najvýš betla (v kartár-
skom žargóne žobráka).
Veľa silných hospodár-
skych tromfov sme za tri-
násť rokov nevyužili,
správne povedané pre-
márnili. V roku 1989 ma-
li sme napriek 40-ročné-
mu šafáreniu a útlaku ko-
munistov celkom dobrú
pozíciu, aby sme mohli
niečo slušného uhrať pre
štát, národ, občana. Le-
nže zlyhali vlády, osob-
nosti a individuality všet-
kých sfér. Preto vstupom
do EÚ nečakajme, že
nám niekto len tak niečo
daruje, aby sme sa mali
dobre.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia sa do
EÚ?

J. Sitko: Včlenenie Slo-
venska do EÚ nemá al-
ternatívu. Ak nechceme
pestovať len okrajový
folklór, musíme sa za-
merať, ako si zachovať as-
poň malú integritu v
rámci tlaku univerzál-
nych hodnôt, noriem a

požiadaviek EÚ. Aj naša
nadácia musí prispôsobiť
svoju činnosť novým von-
kajším podmienkam, a
preto by mala svojou
značkou viac a lepšie
„slúžiť“ našim exporté-
rom pri ich expanzii. Z
našej strany pôjde skôr o
formálne kroky, zamerať
sa na príslušné inštitúcie
EÚ, čo sa môže pozitívne
prejaviť v celej činnosti
nadácie.

Integračné mínusy?

J. Sitko: Nadácia Slovak
Gold vznikla pred devia-
timi rokmi, aby chránila
zdravých, konkurencie-
schopných domácich vý-
robcov, aby podporila
ochranu nášho trhu pred
nekvalitným tovarom a
záujmy spotrebiteľa. Ten
je dnes veľmi rafinovane
a systematicky klamaný
reklamou, hypermarket-
mi a nezáujmom štátu.
Ten si však za dane obča-
nov neplní svoju základ-
nú povinnosť a nechráni
ho pred nekresťanským
okrádaním a existenč-
ným ohrozením. EÚ dnes
diktuje zo svojej domi-
nantnej pozície, aké dl-
hé a tenké majú byť na-
príklad párky, čo môže
byť a nemôže byť a čo je
z pohľadu Bruselu to naj-
lepšie pre všetkých obča-

nov Európy. Z hľadiska
môjho pracoviska vidím
potrebu flexibilne sa pri-
spôsobovať novým von-
kajším vplyvom a pod-
mienkam, čo síce nebu-
de ľahké, ale je nevy-
hnutné.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

J. Sitko: Domnievam
sa, že v súčasnosti je tu
jedna všeobecná výzva,
aby občania volili a v re-
ferende aj schválili naše
členstvo v EÚ. Následne
je tu potreba, ako potom
vnútiť našej politickej
vrchnosti, aby konečne
konala nielen v prospech
seba, ale aj Slovenska,  je-
ho bežných ľudí.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote? 

J. Sitko: Z členstva v EÚ
nečakám žiadne pod-
statné zmeny vo svojom
živote. Ale som presve-
dčený, že veľa vecí by sa
na Slovensku zmenilo k
lepšiemu, keby sa kone-
čne cenila svedomitá,
poctivá a užitočná práca
a nie špekulácia a rôzne
podvody na úkor naivity
a hlúposti spoluobčanov. 

Peter Kasalovský

Neočakávajme žiadne dary

Jozef Sitko

Do ankety členov Hos-
podárskeho klubu (NEF)
a nominovaných na jeho
tradičné ocenenia Zlatý
biatec a Prominent eko-
nomiky Prečo Á n o Eu-
rópskej únii prispel aj
Gabriel Karlin, posla-
nec Národnej rady
Slovenskej republiky.
Doterajšie odpovede sú
prístupné na www.hos-
podarskyklub, menu: na-
zory členov.

Máte odhad na výsle-
dok referenda o vstu-
pe SR do EÚ?

G. Karlin: Nemám
žiadne pochybnosti o
kladnom výsledku. Ne-
chcem sa pasovať za pro-
roka, ale predpokladám,
že to bude nad 60 per-
cent zo zúčastnených
občanov.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu
v januári, resp. v máji
2004?

G. Karlin: Napriek
mnohým negatívnym
okolnostiam, ktoré sa v
poslednom čase vynára-
jú na medzinárodnej aj
vnútornej politickej scé-
ne očakávam, že k rozší-
reniu dôjde najneskôr v
máji 2004. Akýkoľvek po-
sun by bol veľmi zlým sig-
nálom pre okolitý svet a
mohlo by to značne naš-
trbiť dlho budované, ale
ešte stále krehké základy
jednotnej Európy. Som
presvedčený, že si to plne
uvedomujú aj aktéri toh-
to významného diania.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

G. Karlin: Rok je veľ-
mi krátky čas na to, aby
sa v pozitívach niečo mi-
moriadneho udialo, ale
na skazu stačia minúty.
Očakávam konštruktív-
ny dialóg a snahu o kon-
senzus. Napriek všetké-
mu optimizmu, ktorý do-

kážem v sebe mobilizo-
vať, neočakávam, že bu-
dú také bezoblačné ako
pred irackou krízou.

Zaznamená Európ-
ska únia dovtedy „vnú-
tornú reformu“?

G. Karlin: Aj keď doba
po nej priam volá, na zá-
sadné reformy nebude

dostatok času jednak pre
stále sa kryštalizujúce
predstavy o jej podobe,
ale aj pre zložitú medzi-

národnú situáciu.
ktorá chtiac-
nechtiac mení
priority jednotli-
vých štátov.

Bude po nej
jestvovať stále
tá istá Európa?

G. Karlin: Tak
ako dvakrát ne-
vstúpiš do tej istej
rieky, tak ani EÚ
nebude už nikdy
taká istá. Jej vývoj
by som prirovnal
k zjednoteniu Ne-
mecka ani časový
horizont kryšta-
lizácie vzťahov ne-

bude trvať kratšie. Kate-
gória nutného zla v spo-
jitosti s pristupujúcimi
krajinami bude často re-
zonovať hlavne z úst jej
odporcov, ale ani pôrod
nie je bezbolestný.

Aká bude podľa vás
reálna pozícia SR v
EÚ?

G. Karlin: Primeraná
významu, ktorý dokáže-
me politicky, hospodársky
a kultúrne odprezentovať.
Nič viac a nič menej.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia sa do
EÚ?

G. Karlin: Dostaneme
sa do iného prostredia a
keďže prostredie formu-
je, vidím nesmierny
význam hlavne pre mla-
dšiu generáciu. Jej adap-
tabilita je výrazne vyššia
a dokáže sa rýchlejšie vy-
rovnať s meniacim sa
prostredím. O odbornej
zdatnosti našich ľudí ne-
pochybujem, treba sa
preto zamerať, a to
urýchlene, na zmierne-
nie jazykových bariér,
ktoré sú limitujúcim fak-
torom v raste osobností
medzinárodného význa-

mu a aké SR nepochyb-
ne potrebuje. Z hľadiska
môjho konkrétneho pô-
sobiska, ktorým je NR SR,
očakávam, že aspoň v zá-
vere tohto volebného ob-
dobia pocítim ako opo-
zičný poslanec aspoň zá-
vany skutočnej parla-
mentnej demokracie.

Integračné mínusy?
G. Karlin: Z pozície

môjho pracoviska by ne-
mali existovať, lebo as-
poň navonok koalícia aj
opozícia deklaruje jed-
noznačne svoj záujem o
EÚ. Horšie to však vyzerá
v reálnom živote, kde
množstvo rôznych de-
klarácií ostalo na úrovni
zbožného želania. Stále
dominuje nevyvážené,
chaoticky sa meniace po-
litické, právne aj ekono-
mické prostredie.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

G. Karlin: Jednoznač-
ne je to výzva, a zároveň
aj šanca pre obyvateľstvo
SR. Vplyv okolia a otvo-
rené možnosti nás do-
nútia zrýchliť, ale aj vy-
rovnať krok, aby sme ne-
zostali v pozícii nechce-
ného dieťaťa.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

G. Karlin: Nakoľko
patrím ku generácii zre-
lého veku, osobne ne-
predpokladám, že sa môj
osobný a profesionálny
život výrazne zmení. Som
presvedčený, že zvolená
cesta je správna a ak mi
bude osudom dožičené,
chcem sa tešiť z úspe-
chov nastupujúcej gene-
rácie a spomínať, že bol
som pri tom a nejakými
zrnkami piesku som pri-
spel k dláždeniu cesty do
spoločnej Európy.

Peter Kasalovský

Meníme sa my, ale i Európa

Gabriel Karlin

V ankete členov Hos-
podárskeho klubu (NEF)
a ďalších oslovených
osobností Prečo Á N O
Európskej únii vyjadru-
je svoje názory prof.
Ferdinand Devínsky,
poslanec NR SR, pred-
seda výboru pre vzde-
lanie, vedu, šport a
mládež, kultúru a
médiá. Anketa je prí-
stupná na www.hospo-
darskyklub.sk, menu: ná-
zory členov.

Máte odhad na vý-
sledok referenda o
vstupe SR do EÚ?

F. Devínsky: Som pre-
svedčený, že bude ús-
pešné a dopadne pozi-
tívne pre Slovensko.
Myslím si, že viac ako 65
% účastníkov referenda
bude hlasovať za vstup
do Európskej únie.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu

v januári, resp. v má-
ji 2004?

F. Devínsky: Podľa
môjho názoru časový
plán bude dodržaný.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

F. Devínsky: Veľa bu-
de závisieť od výsled-
kov vojny v Iraku. Do-
mnievam sa však, že
existujúce nezrovna-
losti sú len prechod-
ného charakteru. Pre-
viazanosť Európy a USA
je evidentná. Konflikt
civilizácií po 11. sep-
tembri 2001 je zjavný.
Preto budúcnosť tejto
časti sveta je výlučne v
pokračujúcej spolu-
práci tak USA ako Eu-
rópy vo všetkých rovi-
nách, kde je spoluprá-
ca možná. Ja osobne
nevidím žiadnu oblasť,
kde by spolupráca ne-
bola možná.

Zaznamená Európ-
ska únia dovtedy
„vnútornú reformu“?  

F. Devínsky: Zotr-
vačnosť takýchto veľ-
kých celkov je enormná,
a preto podľa môjho ná-
zoru za menej ako dva-
násť mesiacov nemožno

očakávať nejaké zásad-
né reformné zmeny.

Bude po nej jestvovať
stále tá istá Eu-
rópa?

F. Devínsky:
Ak prebehne re-
forma EÚ, tak sa
uskutoční práve
preto, aby sa EÚ
stala inou. Ne-
myslím si však,
že reforma EÚ
bude znamenať
akékoľvek jej
oslabenie. Podľa
môjho názoru
práve nerefor-
movanie EÚ ju
môže oslabovať.

Aká bude po-
dľa vás reálna
pozícia SR v EÚ?

F. Devínsky: Bude ta-
ká, akú si vytvoríme.
Pravdepodobne nebu-
deme tzv. globálni hráči,
ale SR bude mať svoje
miesto primerané tomu,

ako bude stabilná a spo-
ľahlivá.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia sa do
EÚ?

F. Devínsky: Ešte nie
sme členmi EÚ a plusy
sa prejavujú už dnes, ba
dokonca už viac ako de-
sať rokov. Stačí spome-
núť len programy mobi-
lít pre našich študentov
a pracovníkov (Tempus,
Socrates) prístup k eu-
rópskym zdrojom na
podporu vedy a výsku-
mu (možnosť participo-
vať na 5. a teraz 6. rám-
covom programe EÚ na
podporu vedy a výsku-
mu), prakticky voľná
možnosť cestovania, ďa-
leko vyššia stabilita ce-
lého systému,  búranie
jazykových bariér, za-
hraničné investície, a to,
že sa postupne stávame
rovnocenným partne-
rom nielen s právami,

ale aj povinnosťami, a
predovšetkým zodpo-
vednosťou za našu prí-
tomnosť a budúcnosť.

Integračné mínusy?   
F. Devínsky: Žiadne

som nevidel. Je tu však
problém úniku najle-
pších za lepšími pod-
mienkami v zahraničí.
To však nie je mínus in-
tegrácie, ale mínus v do-
mácom prístupe, najmä
v schéme odmeňovania
tých najlepších a naj-
schopnejších.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva
obyvateľstvu?

F. Devínsky: Celkom
iste, napríklad v smere
prehodnotenia nášho
veľmi častého pohľadu
na úspešných a schop-
ných z pohľadu ana-
chronického socialistic-
kého nivelizovania, na
spravodlivé ohodnote-
nie kvalitného výkonu.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

F. Devínsky: Samo-
zrejme zmení, pretože
zmení celkový stav, vý-
voj a budúcnosť tejto
spoločnosti. Z hľadiska
profesionálneho však
veľa nie, pretože viaceré
vysoké školy, vrátane
Univerzity Komenského
sa v predchádzajúcom
období veľmi rýchlo in-
tegrovali do európskeho
vysokoškolského pries-
toru, napríklad realizá-
ciou bolonského proce-
su, aj keď na druhej stra-
ne si nemožno zakrývať,
že aj táto vysoká škola za-
čína mať v ostatnom ob-
dobí  (vďaka niektorým
euroinkompatibilným
krokom súčasného ve-
denia) aj v tomto smere
značné problémy.

Peter Kasalovský

Budúcnosť v plnej spolupráci

Ferdinand Devínsky



Svet je predsa obrovský trh
V ankete členov Hos-

podárskeho klubu (NEF)
a ďalších oslovených
osobností Prečo Á n o Eu-
rópskej únii sa vyjadruje
Igor Turuk, medziná-
rodný riaditeľ, Zepter
Slovakia, spol. s r. o.,
Bratislava. Dvadsať dní
pred referendom o vstu-
pe SR do EÚ si môžete
prečítať aj predchádzajú-
cich respondentov našej
ankety na www.hospo-
darskyklub.sk, menu: ná-
zory čitateľov. 

Máte odhad na výsle-
dok referenda o vstu-
pe SR do EÚ?

I. Turuk: Jednoznačne
kladnú odpoveď dá väčši-
na občanov. Neurobia tak
iba preto, že by sa v
opačnom prípade báli
izolovanosti a „ostrov-
ného“ postavenia, ale aj
preto, že na Slovensku,

našťastie, existuje veľa
ambicióznych ľudí a radi
by sa pustili do dobýva-
nia Európy. 

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu
v januári, resp. v máji
2004?

I. Turuk: Myslím si, že
sa termíny dodržia, ale je
zrejmé, že pre existujúce
veľké diferencie integ-
račný proces ešte stále
nebude ukončený.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

I. Turuk: Vzťahy s USA
zo strany EÚ budú dob-
ré. Aj preto, lebo Spoje-
né štáty predstavujú pre
Európu veľkého ob-
chodného partnera.
Myslím si však, že Ame-
rika sa v rámci Európy
bude viac sústreďovať a

podporovať rozvoj práve
tých krajín, ktoré pod-
porujú jej politiku.

Zaznamená dovtedy
Európska únia „vnú-
tornú reformu“?

I. Turuk: Nie, Európa
je mladá a nová únia, kto-
rá podobne ako každý no-
vý štát potrebuje čas na

„rozbehnutie“. Isté je, že
sa veľa vecí bude neskôr,
po prístupe našich krajín,
ešte upravovať, zlepšovať
a predovšetkým prispô-
sobovať. A práve v pri-
spôsobovaní, pri vstupe

nových krajín do
únie vidím najväčší
problém.

Bude po nej jest-
vovať stále tá istá
Európa?

I. Turuk: Myš-
lienka zostane rov-
naká. Európska únia
sa stane rovnopráv-
nejším a rovnocen-
nejším partnerom
Spojených štátov.
Samotná EÚ však
podstúpi mnohé
zmeny. Prispôsobo-

vať sa však nebudú iba
bohatí a mocní, cenu
vstupu do únie pocíti aj
druhá strana. 

Aká bude podľa vás re-
álna pozícia SR v EÚ?

I. Turuk: Niekto si môže
myslieť, že pozíciu SR v
EÚ vybojuje naša diplo-
macia. My si musíme uve-
domiť ten fakt, že svet je
obrovský trh, v ktorom
pozícia na rebríčku pros-
perity reflektuje finanč-
nú moc daných krajín.
Preto sa všetci musíme
snažiť o čím lepšie presa-
denie našich spoločností
nielen v Európe, ale aj na
celom svete.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia  do
EÚ?

I. Turuk: Po integrácii
budeme centralizovať
naše administratívne služ-
by, čím ,„ušetríme“ veľa fi-
nancií, ktoré budeme in-
vestovať do reprezentan-
tov prinášajúcim nám ob-

rat a peniaze. Na Sloven-
sku ich je momentálne
1500. Dostanú lepšie fi-
nančné podmienky a už
teraz môžem povedať, že
hľadáme nových, ďalších
reprezentantov, obchod-
ných zástupcov a som rád,
že tým umožníme ďalším
ľuďom slušný životný štan-
dard.

Integračné mínusy?
I. Turuk: Nevidím váž-

nejšie mínusy, lebo patrí-
me do celosvetového hol-
dingu. Konkurenciou
nám budú dcérske firmy
z okolitých krajín, ale v ko-
nečnom dôsledku to bu-
de úspech nášho koncer-
nu.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

I. Turuk: Samozrejme,
lebo dostaneme šancu ro-

zširovať slovenské vedo-
mosti po celej Európe a
som si istý, že máme čo
ukázať a že aj my budeme
tvoriť veľkú konkurenciu
európskej pracovnej sile.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

I. Turuk: Nie, lebo pra-
cujem v dcérskej spoloč-
nosti veľkého medziná-
rodného holdingu. Od
samého vzniku aj na Slo-
vensku pracujeme podľa
európskych štandardov.
Zepter je moje prvé za-
mestnanie a po trinástich
rokoch práce som sa veľa
naučil od európskeho biz-
nisu. Tie vedomosti už de-
viaty rok, odkedy som
prišiel z rodného Chor-
vátska, aplikujem na Slo-
vensku.

Peter Kasalovský

Igor Turuk

Presvedčíme sa, na čo máme
Blíži sa prvý referen-

dový deň o vstupe Slo-
venska do EÚ. Dnes v an-
kete členov Hospodár-
skeho klubu (NEF) a ďal-
ších oslovených osob-
ností Prečo Á n o Eu-
rópskej únii má slovo
dekan Fakulty finan-
cií Univerzity Mateja
Bela v Banskej Bystri-
ci Jozef Medveď.

Máte odhad na vý-
sledok referenda o
vstupe SR do EÚ?

J. Medveď: Domnie-
vam sa, že v prípade re-
ferenda treba uvažovať
pragmaticky a postaviť
otázku, aké má SR alter-
natívy začleňovania sa
do hospodárskych a kul-
túrnych štruktúr v exis-
tujúcom svete? Sloven-
sko má nielen najbližšie
do Európy, ale faktom je,
že leží takmer v jej srdci.
Prirodzene nesie so se-
bou históriu, ktorú naj-
viac ovplyvňovali eu-
rópske národy. Referen-
dum nie je teda o „od-
hade“, ale o potvrdení

miesta SR medzi európ-
skymi štátmi.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu
v januári, resp. v máji
2004?

J. Medveď: Čím rých-
lejšie sa Európa „formál-
ne“ rozšíri, tým lepšie pre
všetky členské štáty; tra-
dičné, tzv. zakladateľské,
ale i pristupujúce, preto-
že budú v spolužití eko-
nomickom, kultúrnom,
politickom, bezpečnost-
nom atď. podľa spoločne
uznaných konvencií.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

J. Medveď: Obe zosku-
penia sú na rovnakej po-
loguli, do značnej miery
sú historicky prepojené.
Amerika sa ekonomicky
začala od svojho počiatku
rozvíjať podľa predstáv
možno najzdatnejších Eu-
rópanov; tých, ktorí boli
schopní prekonať nielen
vzdialenosť na tradičných
dopravných prostried-
koch, ale prežiť v novom;
tzv. spoločenskom pro-

stredí a následne prispie-
vať k budovaniu „nového
sveta“ za morom. Impli-
citne možno očakávať, že
Európa po svojom eko-

nomickom a politickom
posilnení bude nielen sil-
nejším partnerom, ale i
spojencom pri podporo-
vaní hospodárskeho roz-
voja a politickej stability
vo svete.

Zaznamená Európska
únia dovtedy „vnútor-
nú reformu“?

J. Medveď: Vnútorný
systém každého organiz-
mu je proces omnoho zlo-

žitejší ako jeho vonkajší
prejav, ako jeho forma.
Rovnako to platí aj o hos-
podársko-politickom sys-
téme. Vnútorná obroda

európskeho spolo-
čenstva štátov potrvá
dlhšie, ako možno
očakávajú aj rezer-
vovaní optimisti.

Bude po nej jest-
vovať stále tá istá
Európa?

J. Medveď: Európa
ostane sama sebou, v
súťaži mnohých spo-
ločenských kultúr, ich
vzájomného ovply-
vňovania, „obruso-
vania“ národných špe-
cifík, v súťaži hospo-

dárskej výkonnosti náro-
dov a národností v jed-
notlivých regiónoch i me-
dzi nimi (regiónmi) na-
vzájom.

Aká bude podľa vás re-
álna pozícia SR v EÚ?

J. Medveď: Spočiatku
rozpačitá. Po roku - dvoch
sa Slovensko začne presa-
dzovať. My sme taký ná-
rod, ktorého sebavedomie
začne narastať s poznaním

schopností, zručností a ná-
rodnej motivácie jednot-
livcov. Slovensko bude v
každom prípade príspev-
kom pre EÚ a jej členstvo
bude pôsobiť mobilizač-
ne pre celú spoločnosť
(hlavne mladších obča-
nov).

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia sa do
EÚ?

J. Medveď: Pre vysoké
školy (študentov i peda-
gógov) sa otvára priestor
na zintenzívnenie medzi-
univerzitných mobilít.
Kreditový systém, ktorý
sa zaviedol na slovenských
univerzitách, umožní štu-
dentom vyberať si z po-
nuky príbuzných študij-
ných odborov nielen v
rámci Slovenska, ale celej
Európy. Nebude to priro-
dzene hneď, ale počas 2 -
4 rokov po vstupe to
môže byť bežná realita. A
potom sa ukáže, ako sú
schopné slovenské uni-
verzity obstáť v súťaži s eu-
rópskymi či širšie sveto-
vými univerzitami. Dnes
sa treba na to pripraviť.

Integračné mínusy?
J. Medveď: Mínusy vy-

plývajú nepriamo z výhod.
Najschopnejší študenti a
pedagógovia môžu mobi-
litami smerovať do pro-
stredia vyspelého trhu,
kde sú univerzity, ktorých
úroveň prípravy absol-
ventov nemusí byť vyššia
ako domácich (sloven-
ských). Preto dnes nemož-
no pri presadzovaní hos-
podárskej politiky štátu za-
budnúť na rozvoj vyso-
kého školstva, ako jed-
ného zo základných pi-
lierov spoločenského roz-
voja každého štátu, Slo-
vensko nevynímajúc.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

J. Medveď: Myslím si, že
obyvateľstvo SR nevníma
vstup do EÚ cez plusy a
mínusy. Možno obyvateľ-
stvo v najrozvinutejších
oblastiach západného Slo-
venska. Slovensko ako hos-
podársky celok sa v 90. ro-
koch rozvíja z regionál-
neho hľadiska mimoriad-
ne nevyvážene. Dispro-

porcie hospodárskeho
rozvoja SR spôsobujú mož-
no u väčšiny obyvateľstva
vnímanie vývoja spoloč-
nosti v elementárnych di-
menziách uspokojovania
svojich osobných základ-
ných potrieb. Členstvo
Slovenska v EÚ je kdesi na
periférii vnemu jednot-
livca, a ak predsa len, tak
je to očakávanie, že EÚ bu-
de „záchranným pásom“.
Veľká časť obyvateľov Slo-
venska vníma vstup do EÚ
v týchto rozmeroch.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

J. Medveď: V profesio-
nálnom nie, možno v ex-
pozícii môjho osobného
života. Predpokladám šir-
ší teritoriálny rádius môj-
ho záujmu. Svoje schop-
nosti chcem premieňať na
úžitok v prospech spolo-
čensko-ekonomického
rozvoja Slovenska.

Peter Kasalovský 

Jozef Medveď

Zastaviť odchody odborníkov
Do referenda o vstupe

SR do Európskej únie zo-
stáva dvadsaťdva dní. V an-
kete členov Hospodárske-
ho klubu (NEF) a ďalších
oslovených osobností má
dnes slovo Jarmila Me-
lichárková, výkonná
riaditeľka, SOFTIP, a. s.   

Máte odhad na výsle-
dok referenda o vstu-
pe SR do EÚ?

J. Melichárková: Väč-
šina účastníkov refe-
renda sa vysloví za pri-
jatie do Európskej únie.
Čísla nie sú podstatné.
O pár rokov si na ne nik
nespomenie. Ľudia si to-
to referendum, aspoň
podľa mňa, spájajú so
zlepšením svojho sociál-
neho a ekonomického
postavenia, a to je veľmi
silná motivácia. Para-
doxne „masy“ väčšinou
i pri vážnych, historic-
kých rozhodnutiach ma-
jú sklon uspokojovať
predovšetkým svoje mo-
mentálne potreby a záuj-
my. Hoci v danom prí-
pade je dlhodobá per-
spektíva tohto rozhod-
nutia oveľa závažnejšia.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plá-
nu v januári, resp. v
máji 2004?

J. Melichárková: Či
bude EÚ rozšírená v ja-

nuári, resp. v máji 2004
nezávisí len od nás. Roz-
širovanie je totiž proces
vzájomnej dvojstrannej
komunikácie. Akákoľ-
vek naša snaha a úroveň
pripravenosti zaručuje
len 50 % úspechu. Zvy-
šných 50 % je v rukách
občanov a politických
reprezentácií krajín -
členov  EÚ. Osobne
však chcem veriť, že čle-
nom únie sa staneme v
termíne, ktorý sme si
obojstranne odsúhlasi-
li. Niekto by mohol na-
mietať, že nie je dôleži-
té kedy, ale v akej kvali-
te a pripravenosti do
únie vstúpime. Ale dnes
otázka stojí tak, že zdan-
livo formálny prvok -
dátum vstupu, má v se-
be už aj nesmierny ob-
sah a kvalitu. Veď kto
vie, kedy by sa nám
mohla naskytnúť ďalšia
príležitosť?

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy
so Spojenými štátmi?

J. Melichárková: To
je veľmi zaujímavá otáz-
ka. Prebiehajúca vojna
v Iraku či chceme, ale-
bo nie, výrazne ovplyv-
ňuje medzinárodné
vzťahy. Povedala by
som, že ich polarizuje a
zvýrazňuje ich problé-
mové, neuralgické bo-

dy. Som presvedčená, že
v dlhodobom kontexte
bude mať vplyv na eu-
rópske i transatlantické
vzťahy. 

Zaznamená dovtedy
Európska únia „vnú-
tornú reformu“?

J. Melichárková: Od-
kedy ju chceme vnímať?
Veď ona sa už deje. Po-
maly? Nie, postupne a
podľa potrieb členov a
EÚ ako celku. Alebo si
nemám myslieť, že pri-
jatie takého veľkého
„balíka“ štátov do radov
členov nie je vnútornou
reformou? Alebo sa-
motné prístupové ro-
kovania, rôzne kom-
promisy, keď to nie je
celoplošná, tak je to
určite čiastočná refor-
ma. Kto dnes vie, ktorý
dojednaný kompromis

sa v budúcnosti stane
normou celej EÚ?

Bude po nej jestvo-
vať stále tá istá Eu-

rópa?
J. Melichárková:

Už som naznačila.
Včerajšia EÚ nie je
ako dnešná a zaj-
trajšia bude tiež
iná. Vízia zjednote-
nej Európy je veľmi
ambiciózna a cesta
k cieľom určite ne-
bude jednoduchá.
Dôležité pre nás
však bude, že sa sta-
ne i našou cestou.

Aká bude podľa
vás reálna pozí-
cia SR v EÚ?

J. Melichárková: Po
formálnej stránke bude
reálna pozícia úmerná
počtu našich europo-
slancov, ľudí presadzu-
júcich slovenské ná-
rodné záujmy. Všeobec-
ne však bude pozícia ta-
ká, akú si vybudujeme.
Aby sme neboli v pozí-
cii zakríknutých, musí-
me svojich európskych
spolukrajanov niečím
oslovovať. Niečím ta-
kým, čo si vážia a čomu
rozumejú. Svojou kul-
túrou a schopnosťami.
Vyvarujme sa toho, rov-
nako ako v osobnom ži-
vote, dostať sa do pozí-

cie, že niekde ste „na-
vyše“ alebo, že si vás ne-
vážia, že ste iba trpení.
Myslím si, že so stresom
z tohto pocitu by sme
sa ako národ nikde ne-
dostali. Teraz na otázku
trochu inak. Dovolím si
povedať, že značná časť
Slovenska je v Európ-
skej únii už dnes. Nie le-
gislatívne, ale techno-
logicky. Na mysli mám
predovšetkým spoloč-
nosti so zahraničným
kapitálom. Veď mnohé
už aj dnes nemôžu inak,
len komunikovať jazy-
kom Európskej únie,
dodržiavať normy a pra-
vidlá platné v Európskej
únii atď. Kto musí do-
behnúť túto pozíciu, je
predovšetkým  verejná
správa. 

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia  do
EÚ?

J. Melichárková: Pre
SOFTIP je to jednoznač-
ne výzva a príležitosť.
Byť úspešný v oblasti
podnikania v informač-
ných technológiách
znamená výrazne spo-
lupracovať s najlepšími
svetovými hráčmi. Oča-
kávame, že vstup bude
veľmi silným impulzom
pre proces informa-
tizácie Slovenskej re-

publiky aj keď zrejme s
veľmi bolestivým uve-
domením si našej za-
ostalosti za vyspelou Eu-
rópou. Som presved-
čená, že vzťah medzi
úrovňou priblíženia sa
vecí verejných k obča-
novi, a teda kvalitou de-
mokracie a stupňom in-
formatizácie verejnej
správy sa stane ešte zrej-
mejším. Angažovanosť
v tejto oblasti považu-
jeme pre SOFTIP za je-
den z dôležitých strate-
gických smerov čin-
nosti.

Integračné mínusy?
J. Melichárková: Eš-

te výraznejší „odlev
mozgov“ z nášho sek-
tora podnikania. Pre-
dovšetkým špičkových
odborníkov. A vôbec
pre nás nie je útechou,
že sa tak deje aj v iných
krajinách. Pri našom
počte obyvateľov je to
skutočne problém. Strá-
came to najcennejšie,
čo dnes máme a je nača-
se, aby sa to stalo pred-
metom vážnej spolo-
čenskej diskusie. 

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva
obyvateľstvu?

J. Melichárková: Ne-
viem, či je tento feno-
mén výzvou pre obyva-

teľstvo, skôr by som po-
vedala, že je výzvou a
varovaním pre tých, čo
majú možnosť a schop-
nosť ovplyvňovať verej-
nú mienku a majú vy-
soký spoločenský kre-
dit. V pretlaku nezmy-
selných politických
šarvátok a senzácií mi
výrazne chýbajú hlasy
rozumu. Považujem to
skoro za schválnosť a
neúctu k občanovi, ak
niekto tvrdí, že na refe-
rendovú kampaň stačí
dva týždne intenzívne
„spracúvať“ verejnú
mienku a dostaví sa že-
lateľný výsledok. 

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

J. Melichárková: V
niečom áno, ale vo
väčšine prípadov to bu-
de len formálne potvr-
denie už dnes existujú-
cich realít v mojom pro-
fesionálnom i osobnom
živote. Som však pre-
svedčená, že by sme ma-
li túto udalosť všetci
vnímať ako historický
medzník. Máme na to
oveľa viac dôvodov, ako
by sa na prvý pohľad
mohlo zdať. V tom akte
je veľa symboliky, ale aj
prísľubov. 

Peter Kasalovský

J. Melichárková



Tlak konkurenčných výhod
Od nášho referenda o

vstupe SR do Európskej
únie nás delí dvadsaťje-
den dní. V ankete členov
Hospodárskeho klubu
(NEF) a ďalších osobnos-
tí sa dnes prezentuje svo-
jimi názormi Jaroslava
Maceková, výkonná
riaditeľka, SLZ CHÉ-
MIA, a. s., Hnúšťa. Od-
povede všetkých res-
pondentov sú dostupné
na www.hospodarskyk-
lub.sk, menu: názory či-
tateľov.

Máte odhad na výsle-
dok referenda o vstu-
pe SR do EÚ?

J. Maceková: Nie som
človek, ktorý odhaduje
veci či skutočnosť, ktorú
nemôže sám vo väčšom
meradle ovplyvniť. Pre

úspešnosť referenda je
potrebné v plnej miere
rozbehnúť pripravenú in-
formačnú kampaň. Ve-
rím, že veľká väčšina oby-
vateľov chápe vstup našej
vlasti do európskych
štruktúr ako historický
krok nevyhnutný na jej
ďalší rozvoj a prosperitu.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu
v januári, resp. v máji
2004?

J. Maceková: Skôr áno,
aj keď vývoj vojnového
konfliktu môže niektoré
plány posunúť.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

J. Maceková: Rozho-
dujúce krajiny EÚ, najmä
Nemecko a Francúzsko,

jasne deklarovali svoj od-
mietavý postoj k vývoju
v Perzskom zálive. Euró-
pa sa určite zásadne ne-
zmení. 

Zaznamená dovtedy
Európska únia „vnú-
tornú reformu“?

J. Maceková: Vstupom
ďalších kandidátskych
krajín musí zákonite dôj-
sť, keď nie k úplnej re-
forme, tak aspoň k zme-

ne vzťahov, predsa  v
poslednom období
ide o najväčšiu zmenu
a treba sa s ňou vy-
rovnať so cťou.

Bude po nej jestvo-
vať stále tá istá Eu-
rópa?

J. Maceková: Ho-
vorí sa, že nikdy ne-
vstúpiš dvakrát do tej
istej rieky. EÚ síce nie
je možné prirovnať k
vodnému toku, ale
určitý pohyb, najmä
vzťahový, sa bude ďa-

lej kryštalizovať.

Aká bude podľa vás
reálna pozícia SR v EÚ?

J. Maceková: Bude ta-
ká, akú ju budeme chcieť
mať a o akú sa pričiníme.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia  do
EÚ? 

J. Maceková: Predo-
všetkým v zrovnopráv-
není postavenia našej kra-
jiny v oblasti ekonomic-
kej, podnikateľskej a spo-
ločenskej a v zabezpeče-
ní politickej stability.

Integračné mínusy?
J. Maceková: Naša spo-

ločnosť za roky spoluprá-
ce s krajinami EÚ musela
v rámci podnikateľskej
činnosti pre uplatnenie
svojich výrobkov na trhu
zabezpečiť celý rad opat-
rení, ako bola certifikácia
systému kvality, environ-
mentalistika životného a

pracovného prostredia,
harmonizácia štandardov
s normami EÚ, rešpekto-
vanie podmienok obcho-
du podľa INCOTERMS a
ďalšie. Výhodou bola
nižšia cena práce, preto
po vstupe do EÚ, kde sa
očakáva aj postupné vy-
rovnanie miezd,  aj vzhľa-
dom na liberalizáciu cien
energií, táto konkurenč-
ná výhoda bude v prvých
rokoch dosť ťažkým bre-
menom a môže ovplyvniť
naše postavenie ako ex-
portne orientovanej spo-
ločnosti.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

J. Maceková: Určite
áno, a preto treba zabez-
pečiť informovanosť oby-

vateľstva najmä z pohľa-
du, čo sa od nás očakáva
a v akom horizonte.
Vstup do EÚ je veľký zá-
väzok nielen z politic-
kého a ekonomického
hľadiska, ale aj spolo-
čenského a morálneho.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

J. Maceková: Myslím
si, že významne nie, naša
spoločnosť pracuje s kra-
jinami EÚ už viac ako de-
sať rokov a za ten čas sme
sa mnohému priučili nie-
len z pohľadu profesio-
nálneho, ale aj osob-
nostného rastu. Pracuje-
me a žijeme v európskom
priestore.

Peter Kasalovský

Jaroslava Maceková

Obava z Európskej komisie
V ankete členov Hos-

podárskeho klubu (NEF)
a nominovaných na jeho
tohtoročné prestížne ce-
ny Zlatý biatec a Promi-
nent ekonomiky Prečo
Á n o Európskej únii sa
dnes svojimi názormi
prezentuje Peter Stach,
predseda predstaven-
stva OLO, a. s. Anketa je
prístupná na www.hos-
podarskyklub.sk, menu:
názory členov.

Máte odhad na výsle-
dok referenda o vstu-
pe SR do EÚ?

P. Stach: Výsledkom
bude súhlas so vstupom
Slovenskej republiky do
Európskej únie. Odha-
dujem, že v májovom re-
ferende bude hlasovať za
okolo 70 % zúčastnených
voličov.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu

v januári, resp. v máji
2004?

P. Stach: Máj 2004 je
reálny termín na prijatie
kandidátskych štátov do
Európskej únie.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

P. Stach: Zatiaľ neexis-
tuje spoločná zahraničná
politika EÚ. Vzťahy me-
dzi Európou a Spojenými
štátmi sú ešte stále vzťah-
mi jednotlivých európ-
skych štátov a USA. Naj-
lepšie to vidieť na roz-
dielnych postojoch tých-
to štátov k vojne v Iraku.
Domnievam sa však, že
kombinácia ekonomickej
recesie a faktu, že USA sú
hlavným importérom eu-
rópskych výrobkov, po-
stupne prinútia aj Fran-
cúzsko a Nemecko, aby
prehodnotili antiameric-

ké smerovanie svojej po-
litiky.

Zaznamená dovtedy
Európska únia „vnú-
tornú reformu“?

P. Stach: Vnútorná re-
forma únie, ktorá sa už za-
čala, rozhodne nebude
ukončená v roku 2004.
Ide o dlhodobý proces,
do ktorého by sa mali za-

pojiť aj terajšie kandidát-
ske krajiny. Môžeme len
dúfať, že nám aj ostatným
kandidátskym krajinám
francúzsky prezident
opäť neodkáže, aby sme

radšej boli ticho. 

Bude po nej jestvo-
vať stále tá istá Eu-
rópa?

P. Stach: Áno, bude.
Hlavné zásady spolu-
žitia, solidarity a na-
chádzania riešení, kto-
ré vyhovujú všetkým,
sa nezmenia. Mám len
obavy, že nezmenené
zostanú aj snahy Eu-
rópskej komisie o ro-
zširovanie vlastných
právomocí.

Aká bude podľa
vás reálna pozícia SR
v EÚ?

P. Stach: Slovensko sa
stane jedným z malých
členských štátov a tomu

bude zodpovedať aj naše
zastúpenie v orgánoch
EÚ. Preto bude veľmi
dôležité, aby naši zástup-
covia boli dobre pripra-
vení na túto úlohu - od
nich totiž bude závisieť
reálna možnosť pôsobe-
nia na procesy v únii.
Spolu s nami do únie
vstupuje aj Česko, Poľsko
a Maďarsko. Iba ak bude-
me schopní koordinovať
naše kroky v rámci tejto
„stredoeurópskej plat-
formy“, staneme sa sku-
točnými hráčmi na eu-
rópskom ihrisku.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia  do
EÚ?

P. Stach: V oblasti na-
kladania s odpadmi bude
Slovensko preberať prís-
nejšie pravidlá hry než sú
tie, podľa ktorých „hrá-
me“ dnes. V konečnom

dôsledku to povedie k čis-
tejšiemu životnému pro-
strediu, a to bude plus
pre nás všetkých. Veľký
kus práce sa vykonal už v
predprístupovom obdo-
bí priblížením našej le-
gislatívy v oblasti život-
ného prostredia k nor-
mám platným v EÚ a tiež
realizáciou opatrení na
dosiahnutie súladu s tý-
mito prísnejšími norma-
mi. Tu vlastne zúročíme
napríklad aj naše veľké
úsilie a značné pro-
striedky vynaložené spo-
ločnosťou OLO a mestom
Bratislava v predchádza-
júcich dvoch rokoch na
rekonštrukciu spaľovne
komunálneho odpadu,
ktorá už dnes spĺňa prís-
ne kritériá platné v EÚ.

Integračné mínusy?
P. Stach: Určité prob-

lémy očakávame v oblas-
ti zberu a spracovania

druhotných surovín. Ich
veľká ponuka z iných
krajín za nižšie ceny,
môže spôsobiť zhoršenie
podmienok pre domáce
systémy zberu.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

P. Stach: Je to výzva
skôr pre organizátorov
zberových systémov, aby
ich budovali čo najefek-
tívnejšie, v úzkej väzbe na
konečných spracovateľov.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

P. Stach: Očakávam, že
pribudnú profesionálne
aj neformálne kontakty s
podnikateľmi z našej ob-
lasti. Bude to dobrý po-
cit, byť občanom veľkej
Európy. 

Peter Kasalovský

Peter Stach

Aj nás stihne integračný šok
V ankete členov Hos-

podárskeho klubu (NEF)
a ďalších oslovených
osobností hospodárstva
Prečo Á n o Európskej
únii sa vyjadruje pod-
predseda Národnej ra-
dy SR Viliam Veteška.
Odpovede predchádza-
júcich respondentov sú
dostupné na
w w w. h o s p o d a r s k y -
klub.sk. Môžu byť inšpi-
rujúcimi pred referen-
dovým hlasovaním o
vstupe SR do EÚ, do kto-
rého je sedemnásť dní.

Máte odhad na výsle-
dok referenda o vstu-
pe SR do EÚ?  

V. Veteška: Som trvalý
optimista a zároveň prag-
matik. Hoci doterajšie tri
referendá neboli úspeš-
né, verím, že referendum
týkajúce sa vstupu do EÚ
bude úspešné. Takisto
som presvedčený, že sa
ho zúčastní nadpolovič-
ná väčšina populácie. V
rámci objektivity treba
však povedať, že vidím
mnohé rezervy, najmä čo
sa týka objektívnej in-
formovanosti. Je pocho-
piteľné, že v odborných
kruhoch sú vyjasnené
tak plusové, ako aj mí-
nusové momenty nášho
vstupu. Avšak medzi oby-
vateľstvom prevláda úpl-
ný nedostatok informá-
cií. Náš vstup sa jedno-
stranne prezentuje len a
len v ružových farbách,
hovorí sa o počte uza-
tvorených kapitol, hovo-
rí sa o výhodách, ale v
diskusiách absentuje re-
álny pohľad. Je úplne
zrejmé, že v konečnom
dôsledku naše členstvo
v EÚ bude prínosom pre
slovenskú ekonomiku a
pre slovenskú spoločno-
sť. Treba však rátať s tak-
zvaným integračným šo-
kom, pripomeniem skú-
senosti Rakúska, Špa-
nielska, Grécka, ktorý v

prvej fáze určite spôso-
bí silné otrasy. A práve
na túto fázu by sme ma-
li byť podstatne lepšie
pripravení. Čo sa týka
konkrétneho odhadu, dá
sa vychádzať z jednotli-
vých prieskumov,
pričom sa domnievam,
že minimálna účasť na re-
ferende sa bude pohy-
bovať niekde medzi 60
% a 67 % s tým, že som
presvedčený o prekro-
čení 50-percentnej klad-
nej hranice potrebnej na
vstup do EÚ.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu
v januári, resp. v máji
2004?

V. Veteška: Termín máj
2004 vidím ako reálny.
Netreba však zabúdať na
rizikové faktory, týkajú-
ce sa predovšetkým voj-
nového konfliktu v Ira-
ku. Tento konflikt môže
v konečnom dôsledku
ovplyvniť aj časový har-
monogram rozširovania
EÚ. Ešte nikdy verejná
mienka na celom svete
nepreukázala taký otvo-
rený nesúhlas s politikou
USA. To sú momenty,
ktoré v dnešnej situácii
mimoriadne kompliku-
jú odhady budúceho vý-
voja. Predsa len to vidím
optimisticky v tom zmys-
le, že máj 2004 môže byť
reálnym termínom vstu-
pu SR do EÚ.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

V. Veteška: USA a EÚ
mali vo svojej histórii už
párkrát napäté vzťahy.
Týkalo sa to však väčši-
nou ekonomických
problémov. Či už šlo o
obchodné vojny, o sta-
novovanie kvót v oce-
liarskom,  chemickom či
automobilovom prie-
mysle, alebo išlo o prob-
lémy v poľnohospodár-
skom sektore, predsa len

v konečnom dôsledku
sporné otázky dokázali
vyriešiť. Otázne je, či k
spokojnosti obidvoch
zúčastnených strán. Dne-
šná situácia je kompli-

kovanejšia. Domnievam
sa, že opätovne zvíťazí
pragmatizmus. To, čo sa
budovalo niekoľko de-
saťročí, by sa nemalo
šmahom ruky hodiť za
hlavu. Je tu otázka zod-
povednosti, a to nielen
voči vlastným občanom,
ale aj voči celému svetu.
Myslím si teda, že vzťahy
medzi EÚ a USA sa pri
vzájomnej ochote obi-
dvoch strán dostanú na
požadovanú úroveň.

Zaznamená dovtedy
Európska únia „vnú-
tornú reformu“?

V. Veteška: Celý vývoj
EÚ je poznačený po-
stupným špirálovitým vý-
vojom smerom hore. Je
nepopierateľné, že na-
priek rozličným názo-
rom sa  EÚ dokázala vž-
dy zjednotiť na riešení
ekonomických problé-
mov. Napríklad v 70. ro-
koch najväčším problé-
mom západnej Európy
bola inflácia. Tú sa po-
stupom času podarilo vy-
riešiť a súčasné prie-
merné inflačné hodno-
ty v EÚ sú veľmi slušné.
V 90. rokoch sa stala naj-
markantnejším problé-
mom nezamestnanosť.

Ako viete, aj na riešení
tohto problému sa in-
tenzívne pracuje a pri-
náša to výsledky. Je však
pravdou, že EÚ stojí pred
viacerými závažnými

problémami.  Zname-
ná to teda, že EÚ je nú-
tená v záujme zvýše-
nia svojej konkuren-
cieschopnosti a čele-
niu globalizačným ná-
porom adekvátne re-
alizovať aj vnútorné
reformy. Z časového
hľadiska očakávam
skôr pomalšie rieše-
nia. To vychádza zo
skúseností. Zavádza-
nie spoločnej meny
tiež trvalo určité ča-
sové obdobie. Myslím
si, že aj vnútorné re-

formy v EÚ si vyžiadajú
určitý čas.

Bude po nej jestvovať
stále tá istá Európa?

V. Veteška: Hovorí sa,
že „dvakrát nevstúpiš do
tej istej rieky“, myslím si,
že tá istá EÚ už nebude
existovať. Bude však exis-
tovať na vyššej úrovni.
Vstup tranzitívnych eko-
nomík do tohto integ-
račného priestoru takis-
to modifikuje aj samot-
nú EÚ. Či si to chceme
priznať alebo nechceme,
ale k takému masovému
rozšíreniu EÚ ešte nikdy
nedošlo. Treba preto rá-
tať s určitými prechod-
nými turbulenciami, kto-
ré v konečnom dôsledku
budú prínosom pre obi-
dve strany. Bude to teda
EÚ na kvalitatívne novej
úrovni, ktorá má šancu v
globalizačnom svete veľ-
mi dôstojne obstáť.

Aká bude podľa vás
reálna pozícia SR v
EÚ?

V. Veteška: Bude taká,
akú si ju vytvoríme. Ako-
by sme zabúdali, že EÚ
nie je dobročinnou or-
ganizáciou, ale zoskupe-
ním, kde prevládajú tvr-

dé konkurenčné tlaky.
Ak chceme v EÚ dôstoj-
ne obstáť, mali by sme
byť dobre pripravení nie-
len na výhody, ktoré nám
vyplynú z členstva v EÚ,
ale aj na určité nevýho-
dy. Slovensko by sa ne-
malo stavať do pozície
menejcennej ekonomi-
ky, ale mali by sme EÚ aj
niečo ponúknuť. Stále
máme čo. Treba preto ísť
v línii, nebyť pre EÚ
záťažou, ale byť pre ňu
prínosom. A to všetko je
len a len v našich rukách.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia sa do
EÚ?

V. Veteška: Už geogra-
fická poloha Slovenska
dáva určité  predpokla-
dy týkajúce sa našich plu-
sov. Nielenže na Sloven-
sku je geografický stred
Európy, ale postupom ča-
su by Slovensko mohlo
ponúknuť pre EÚ tiež
určité výhody. Už teraz
máme na čom stavať a čo
ponúknuť. Mala by sa
viac preferovať vzájom-
ná vyváženosť. Nielen
očakávať výhody, ale aj
niečo ponúknuť. Z hľa-
diska môjho konkrétne-
ho pracoviska to budú v
prvom rade oveľa bez-
prostrednejšie a pravi-
delnejšie väzby na EÚ.
Domnievam sa, že bude
existovať ešte väčší pries-
tor na diskusiu a na
riešenie problémov. Tre-
ba si uvedomiť, že aj v
NR SR sa ešte stále má-
me čo učiť. A tu vidím
tiež priestor na získanie
cenných poznatkov.

Integračné mínusy?
V. Veteška: Na mojom

konkrétnom pracovisku
nevidím takmer nijaké
integračné mínusy. V
rámci celého Slovenska
však existujú viaceré. V
prvom rade sú to kon-
vergenčné kritériá či už
v podobe kodanských

alebo maastrichtských
kritérií. Treba otvorene
povedať, že uvedené kri-
tériá v úplnej väčšine bo-
li ďaleko lepšie v roku
1998. V roku 2003 má-
me dosť veľké medzery,
ktoré sa od roku 1999
plynule prehlbujú. To
nie je len otázka enorm-
nej nezamestnanosti,
problém chudoby, ale sú
to ďalšie nezvládnuté pa-
rametre. Hovorím na-
príklad o deficite verej-
ných financií, o z roka na
rok sa zvyšujúcom defi-
cite štátneho rozpočtu,
o vysokej inflácii, o defi-
cite zahraničnoobchod-
nej bilancie, o deficite
platobnej bilancie atď.
Takisto nie je zvládnutá
dôchodková reforma,
otvorenou je reforma
zdravotníctva, s problé-
mami zápasí školstvo, v
našom právnom systéme
máme stále čo doháňať.
Takisto je to otázka sta-
bility podnikateľského
prostredia, daňové
zvýhodnenia pre zahra-
ničných investorov, kto-
ré označila Európska ko-
misia za formu nepria-
mej štátnej pomoci. Naša
ekonomická úroveň me-
raná HDP nedosahuje
ani 47 % priemeru zápa-
doeurópskych štátov. Pre
slovenskú ekonomiku
ako celok by bolo oveľa
výhodnejšie, keby naša
konkurencieschopnosť
dosahovala minimálne
65 % priemeru EÚ. To
všetko a mnohé ďalšie sa
bezprostredne odzrkad-
lí aj na nevýhodách pri
našom vstupe do EÚ.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

V. Veteška: Obávam sa,
že aj chybou politickej
reprezentácie väčšina
populácie vníma naše
členstvo v EÚ z príliš po-
zitívneho pohľadu. Po-

tvrdzujú to aj jednotlivé
prieskumy, v ktorých
obyvateľstvo si v mini-
málnej miere uvedomu-
je riziká, príklad poľno-
hospodárov, avšak pozi-
tívne očakávania prevlá-
dajú. Tie sú bezpro-
stredne späté s pracov-
nými príležitosťami, s
rastom životnej úrovne,
či rastom miezd. Po ro-
ku 1989 je veľká časť slo-
venskej populácie vysta-
vená dosť silnej záťaži,
ktorá v posledných šty-
roch rokoch začína kul-
minovať. Polarizácia slo-
venskej spoločnosti z
príjmového pohľadu je
príliš nebezpečná. Ak-
centujú sa naše cenové
relácie vo vzťahu k EÚ,
pričom sa ustavične ho-
vorí o cenovej deregulá-
cií, avšak mzdová úroveň
v SR je nielen najnižšia v
porovnaní so západoeu-
rópskymi štátmi, ale aj
jedna z najnižších v rám-
ci tranzitívnych ekono-
mík. Znamená to, že je tu
teda viac ako dosť otvo-
rených otázok.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

V. Veteška: Očakávam
určité zmeny, ale myslím
si, že nebudú až také vý-
razné. Ešte donedávna
som pôsobil v podnika-
teľskej sfére a podarilo sa
mi nadviazať množstvo
pracovných aj osobných
kontaktov nielen v EÚ,
ale po celom svete. Z hľa-
diska profesionálneho
ako podpredseda NR SR
očakávam podstatné
skvalitnenie práce nášho
parlamentu. Zároveň tiež
očakávam ešte väčší pra-
covný nápor ako doteraz.
Aj tak som však optimis-
ta. Riadim sa okrem
iného heslom „Keď sa
chce, vždy sa dá“.

Peter Kasalovský

Viliam Veteška



Vstup odštartuje boj o pozície
Do referenda o vstupe

SR do EÚ je sedemnásť
dní. V ankete členov Hos-
podárskeho klubu (NEF)
Prečo Á n o Európskej
únii sa dnes vyjadruje
Stanislav Čorej, pred-
seda predstavenstva
TRANSTECH, a. s., Pre-
šov a jeho názory taktiež
potvrdzujú, že nadchá-
dzajúca integrácia  je
prinajmenšom veľkým lá-
kadlom.

Máte odhad na výsle-
dok referenda o vstu-
pe SR do EÚ? 

S. Čorej: Výsledky re-
ferenda o vstupe SR do
EÚ budú jednoznačne v
prospech nášho vstupu.
Aktivity, vyjadrenia a spô-
sob politiky prakticky
všetkých predstaviteľov
tohto štátu boli vždy
orientované na preuká-
zanie záujmu o vstup do
únie. Obyvateľstvo bolo
teda vždy usmerňované
tak, aby sme sa v koneč-
nom dôsledku  nemuse-
li báť o výsledky referen-
da. Zaujímavé pritom je,
že proti nie je temer ni-
kto. Euroskepticizmus na
Slovensku v podstate jest-
vuje len mimo oficiálnej
politiky a mimo hlavných
médií. A už vôbec nie na
úrovni vlády, prípadne
parlamentu. Nemali by
sme sa tým však zvlášť
pýšiť, pretože pri vstupe
do EÚ nebude všetko
ružové. Máme tendenciu
si predstavovať úniu a náš
vstup do nej ako niečo,
čo nám vyrieši všetky

problémy a žiadne ďalšie
neprinesie. Nepredpo-
kladám, samozrejme, že
by pred referendom bo-
lo taktické poukazovať vo
zvýšenej miere na nedo-
statky alebo problémy,
ktoré nás čakajú pri vstu-
pe. Myslím si však, že
ihneď po skončení refe-
renda treba začať obyva-
teľstvo, podnikateľov a
štátnu správu pripravo-
vať na to, čo nás čaká ne-
gatívne. S prípravou na
pozitíva musíme akcele-
rovať už teraz, avšak vý-
sledky maďarského refe-
renda  nech sú nám me-
mentom.

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu
v januári, resp. v máji
2004?

S. Čorej: Únia bude ro-
zšírená podľa súčasného
časového plánu. Ak by sa
však z nejakých dôvodov
termín posunul, myslím
si, že by to nebolo nič zá-
važné. Ide napokon o
historický proces, ktorý
na dlhý čas poznamená
spôsob existencie nášho
štátu, spôsob života ľudí,
spôsob vládnutia a sprá-
vy verejných vecí v celej
Európe. Preto si nemys-
lím, že by bolo niekoľko
mesiacov rozhodujúcich. 

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

S. Čorej: Vzťahy Euró-
py a Spojených štátov
prechádzajú pravdepo-
dobne najhlbšou krízou

v celých doterajších de-
jinách. Takéto spory, ta-
kéto problémy, aké sú
dnes, v celej histórií ne-
boli. Na obidvoch stra-
nách Atlantického oceá-

na sú však rozumní poli-
tici, ktorí nájdu k sebe
cestu a v konečnom dô-
sledku si aj vzájomne po-
môžu. Takýto vývoj pred-
pokladám aj v ďalších ro-
koch boja proti teroriz-
mu, v ďalších rokoch
ťaženia Spojených štátov
na elimináciu ne-
priateľov demokracie.
Predpokladám, že keď sa
v Európe podarí ukončiť
proces rozšírenia a defi-
novať svoje spoločné za-
hraničnopolitické ciele,
bude k zblíženiu stano-
vísk s USA veľmi blízko.

Zaznamená dovtedy
Európska únia „vnú-
tornú reformu“? 

S. Čorej: Vnútornú re-
formu do vstupu nových
členov únia určite za-
znamená. Vedú k tomu

jednoduché dôvody. Je
predsa podstatne ľahšie
presadiť dlhodobé refor-
my, ktoré budú mať vplyv
na to, aká bude Európa
po rozšírení, v súčasnom

zložení, keď je v EÚ 15
členov, ako potom,
keď pribudnú noví, v
podstate nevyzretí čle-
novia. Logickou sna-
hou dnešnej únie je,
alebo by malo byť,
zmeniť systém fungo-
vania jej inštitúcií eš-
te pred naším vstu-
pom.

Bude po nej jestvo-
vať stále tá istá Eu-
rópa?

S. Čorej: Tá istá EÚ
už nikdy nebude. His-
torický vývoj dote-

rajších členov európskej
pätnástky je  v zásade po-
dobný. Vývoj demokra-
cie počas posledných de-
saťročí, možno až na Špa-
nielsko, v menšej miere
Portugalsko a Grécko, je
u nich približne rovnaký,
a preto aj ich postoje sú,
alebo presnejšie môžu
byť približne rovnaké. V
jednej chvíli však pri-
budne desať nových čle-
nov, ktorí úplne pozme-
nia tvár únie. Vývoj hod-
nôt týchto štátov, ktoré
praktický všetky pochá-
dzajú z bývalého vý-
chodného bloku, je iný.
Preto aj spôsob myslenia
a rozhodovania v EÚ bu-
de iný. Paradoxné pritom
je, že my dnes budeme
hlasovať o vstupe do
súčasnej Európskej únie,

avšak naším vstupom sa
samotná únia zmení. To-
to však nie je len náš
problém, ale aj problém
súčasných členov eu-
rópskej pätnástky.

Aká bude podľa vás
reálna pozícia SR v
EÚ?

S. Čorej: Pozícia SR
bude jednoznačne zod-
povedať veľkosti a sile
ekonomiky SR. Pravda, ši-
kovná diplomacia a kva-
litní ľudia v európskych
inštitúciách môžu našu
silu pri rozhodovacích
procesoch Európskej
únie znásobiť. To je však
dlhodobejší proces, pre-
tože skúseností niet, prí-
padne je ich veľmi málo.
Posilnenie našej pozície,
oproti prirodzenému po-
staveniu, bude teda zlo-
žité a bude si vyžadovať
dlhší časový horizont.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia  do
EÚ?

S. Čorej: Výhody náš-
ho vstupu z pohľadu
našej firmy nevidím ani
tak z krátkodobého hľa-
diska, ako skôr z dlho-
dobého. Značné výhody
môže priniesť zmena ex-
portných trhov v rámci
EÚ a kandidátskych kra-
jín na tuzemské. Ďalšie
výhody môže priniesť
možnosť voľného pohy-
bu pracovných síl, a teda
možnosť posilnenia náš-
ho personálneho vyba-
venia, možnosť vzdelá-
vania mladých ľudí po ce-

lej Európe, možnosť urči-
tého spoločného postu-
pu producentov v rámci
EÚ atď.

Integračné mínusy?
S. Čorej: Z hľadiska

nášho pracoviska in-
tegrácia znamená doko-
nale sa oboznámiť so
zmenou všetkých pred-
pisov, zákonov a naria-
dení, ktoré nás čakajú v
procese integrácie. Kaž-
dý zamestnanec na na-
šom pracovisku sa musí
oboznámiť so všetkým,
čo ho v tomto procese
čaká. Na pohľad sa to zdá
byť jednoduchý problém,
avšak musíme si uvedo-
miť, že  toto musí absol-
vovať niekoľko tisíc
našich podnikateľov a v
podstate milióny za-
mestnancov.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

S. Čorej: Naše obyva-
teľstvo sa musí pripraviť
nielen na  výhody. Tieto
budú mať zo začiatku aj
tak len určité skupiny ši-
kovnejších a rýchlejších,
až neskôr sa rozličné
výhody postupne rozší-
ria aj na ostatných. Nie-
ktorí možno nepocítia
zlepšenie nikdy. Veď tu
bude celý rad problé-
mov, ktoré bude treba
riešiť.  Budeme vystave-
ní väčšiemu konkurenč-
nému tlaku. Objaví sa tu
zásadný rozpor medzi
cenami, ktoré budú rých-
le dosahovať úroveň EÚ,

a príjmami, ktoré budú
dlhodobo zaostávať. Veľa
ľudí neovláda jazyky, a te-
da nebudú schopní do-
statočne sa zorientovať.
Menia sa vzťahy v za-
mestnaní a sociálny sys-
tém. Čo je však najváž-
nejšie, obávam sa, že cen-
trálne organy nestihnú
vybudovať fungujúci sys-
tém na využívanie výhod
EÚ. Aspoň z dnešného
pohľadu to tak vyzerá.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

S. Čorej: Členstvo v EÚ
nič zásadné a hlavne nič
„skokovité“ do môjho
profesionálneho a osob-
ného života neprinesie.
Tieto zmeny budú opäť
len z dlhodobého hľadis-
ka. Určite však budem
musieť zvládnuť novú le-
gislatívu, príslušné nor-
my a predpisy. Je to bež-
ný proces súvisiaci s ce-
loživotným vzdelávaním.
Takýto pohľad však ne-
môže byť globálny, pre-
tože pre mnohých ľudí sa
otvoria nové možnosti.
Manažéri budú mať po-
stupne otvorený priestor,
kde budú pôsobiť. Vlast-
ne celá Európa sa stane
pre nás otvorenou na za-
mestnanie i na podnika-
nie. A toto je obrovská
šanca hlavne pre mla-
dých ľudí, u ktorých už
nebude dôležité, či sú Dá-
ni, Španieli alebo Slováci.
Budú proste Európania.

Peter Kasalovský

Stanislav Čorej

Osobná aj právna bezpečnosť
Dnes v ankete členov

Hospodárskeho klubu
(NEF) Prečo Á n o Eu-
rópskej únii zverejňuje-
me odpovede Ivana Tra-
nčíka,  generálneho
riaditeľa a konateľa
i.tran., s.r.o., Turzov-
ka. Po ňom dostanú
priestor na vyjadrenie ná-
zorov ešte piati členovia,
a tak bude mať naša čita-
teľská verejnosť k dispo-
zícii celkove 88-krát Á N
O pre vstup SR do EÚ. 

Máte odhad na vý-
sledok referenda o
vstupe SR do EÚ?

I. Trančík: Slovenskí
občania v prieskumoch
verejnej mienky stabilne
vyjadrujú svoju vôľu, aby
sa SR stala členom EÚ.
Nepochybujem, že sa tak
stane aj v plebiscite.
Avšak podpora občanov
členstvu sa musí ďalej
rozvíjať diskusiou o všet-
kých pozitívnych a ne-
gatívnych vplyvoch eu-
rópskej integrácie. 

Bude EÚ rozšírená
podľa časového plánu
v januári, resp. v máji
2004?

I. Trančík: Európa nie
je zďaleka dokonalá. Je
permanentne sa vyví-
jajúcim útvarom. Vízia
silnej zjednotenej efek-
tívnej a demokratickej
Európy je predmetom ši-
rokého politického kon-
senzu. Proces zjednoco-
vania Európy, keď sa svet
globalizuje, je neodvrat-
ný. Niektoré negatívne
okolnosti integračného
procesu však nemôžu
ovplyvniť cieľ zjednote-
nia Európy v máji 2004.

Aká bude v tom čase
Európa a jej vzťahy so
Spojenými štátmi?

I. Trančík: Rozhodu-
júcimi faktormi úspechu
USA získať rozhodujúci
vplyv v celej Euroázii sa
stali:

- politická života-
schopnosť, 

- ideologická flexibili-
ta, 

- ekonomický dynamiz-
mus, 

- kultúrna príťažlivosť.
USA uplatňuje úplnú

prevahu v štyroch zá-
kladných oblastiach, kto-
ré sú rozhodujúce na
udržanie globálnej do-
minancie. Vo vojenskej,
ekonomickej, technolo-
gickej a tiež v kultúrnej
sfére. Z USA toto spoje-
nie určilo jedinú a výlu-
čnú svetovú superveľ-
moc. Pre USA má Euró-
pa kľúčový geopolitický
význam. Rozšírenie NA-
TO poukazuje na skutoč-
nosť veľkého významu
spolupráce EÚ a NATO.
Ciele USA a NATO sú tie
isté, teda vybudovanie
spoločnosti, kde rozho-
dujúcu úlohu hrajú ľud-
ské práva, demokracia a
boj proti terorizmu. Vzťa-
hy USA a Európy garan-
tujú slobodu, demokra-
ciu a v tomto smere ne-
pochybujem o dobrých
partnerských vzťahoch.

Zaznamená Európ-
ska únia dovtedy „vnú-
tornú reformu“?

I. Trančík: Európania
majú v súčasnosti veľa to-
ho, čo ich spája, majú
však v súčasnosti  veľa to-
ho, čo ich rozdeľuje. Na-

priek tomu sa európska
identita buduje. Roz-
šírenie EÚ na východ
predstavuje určitý pilier
európskej architektúry.
Geopolitické faktory z

hľadiska EÚ predstavujú
motor poháňajúci roz-
širovanie.

Rozšírenie únie si z
uvedených dôvodov vy-
nucuje inštitučnú a vnú-
tropolitickú reformu
únie. Pripravovaná re-
forma inštitúcií a posil-
nenia EÚ v zahranično-
politickej oblasti v bu-
dúcnosti majú zabez-
pečiť pevné postavenia
na medzinárodnej scéne.
Vnútornú reformu chá-
pem ako permanentný
proces, ktorý je príno-
som pre spoluprácu a
bezpečnosť Európy, prí-
nosom globalizačného a
integračného napredo-
vania v Európe. Sloven-
sko v rámci vnútornej re-
formy EÚ v duchu „mys-
li globálne, konaj lokál-
ne“ musí všetky vývojo-
vé trendy maximálne vy-
užívať v prospech roz-
voja ekonomiky SR.

Bude po nej jestvovať
stále tá istá Európa?

I. Trančík: Presnú od-
poveď, čím bude EÚ po
reforme, dnes nedá ni-
kto. EÚ má niektoré prv-

ky medzinárodnej or-
ganizácie, konfederá-
cie, federácie i štátu.
Integrácia sa bude ďa-
lej  prehlbovať v eko-
nomickej, obchodnej
a poľnohospodárskej
politike. EÚ nepo-
važujem za inštitúciu,
ale  považujem ju za
systém, ktorý sa stále
vyvíja, kde zatiaľ nikto
presne nedefinoval,
kde sa európska in-
tegrácia zastaví.
Cieľom EÚ by malo
byť posilnenie národ-

nej a nadnárodnej de-
mokracie. Cieľom musí
byť aj vybudovanie takej
únie, ktorá bude schop-
ná sa postaviť akejkoľvek
svetovej veľmoci. Budú-
ca EÚ nemôže ostať eko-
nomickým gigantom a
politickým trpaslíkom.

Aká bude podľa vás
reálna pozícia SR v
EÚ?

I. Trančík: Európska
integrácia je príležitosť
na hľadanie zmyslu štátu.
V procese približovania
sa SR k EÚ sa vyvíjal na
Slovensko tlak stabilizo-
vať svoj politický systém.
Slovensko potrebovalo
politickú stabilitu. Dlho-
dobým predpokladom
úspechu európskej in-
tegrácie na Slovensku je
podpora verejnosti tak
pred referendom, ako i v
období po referende.
Zhrnuté, možno určiť ús-

pešnú pozíciu SR v EÚ na
základe určitých pred-
pokladov. Prvým pred-
pokladom úspešnej po-
zície SR v EÚ je nefor-
málna podpora obyva-
teľov Slovenska členstvu
v únii. Druhým je rozví-
janie a upevňovanie po-
litickej stability Sloven-
ska. Tretím je zabez-
pečenie čo najvyššieho
stupňa pripravenosti na
vstup do únie. Štvrtým
predpokladom  je zabez-
pečenie výberu (voľby)
poslancov Európskeho
parlamentu za Slovensko.
Musia to byť ľudia, ktorí
už v predvstupovom ob-
dobí preukázali odborné
a morálne hodnoty. Po-
slanci Európskeho parla-
mentu navonok a usilov-
nosť slovenského obča-
na vo vnútri štátu dáva
symbiózu budúcej pozí-
cie SR v EÚ.

V čom vidíte plusy
nášho včlenenia sa do
EÚ?

I. Trančík: Plusov včle-
nenia SR do EÚ je viac,
za najvýznamnejšie výho-
dy považujem: 

- odstránenie prekážok
pri vzájomnom pohybe
tovaru, 

- rozšírenie prístupu k
štrukturálnym fondom
EÚ, 

- voľný pohyb pracov-
ných síl, 

- prístup k vedecko-
technickým poznatkom
v únii, 

- tlak na modernizáciu, 
- zvyšovanie ekono-

mickej a životnej úrovne
obyvateľstva, 

- prísun zahraničných
investícií, 

- posilnenie medziná-
rodnej prestíže Sloven-
ska.

Integračné mínusy?
I. Trančík: Za riziká

plynúce z rozšírenia EÚ
vidím predovšetkým: 

- nízka úroveň HDP na
obyvateľa v porovnaní s
prahom konkurenčnej
zrelosti, 

- rast nákladov a dere-
gulácie cien, 

- určité riziko rastu cien
vyplývajúce zo súčas-
ného rozdielu cenových
hladín. 

Každá minca má dve
strany. Výhody vstupu
do EÚ sú zároveň úzko
spojené s nevýhodami a
nie je možné ich od se-
ba oddeliť. Integračným
mínusom je multikultu-
ralizmus integračnej po-
litiky, o ktorej sa na Slo-
vensku veľmi málo ho-
vorí a vie. Slovenská vlá-
da musí rozpracovať in-
tegračnú politiku na su-
verénnom práve prijí-
mania cudzincov a vy-
berania si imigrantov. S
rastom životnej úrovne
bude Slovensko koneč-
ným cieľom imigrantov
z tretieho sveta a treba
sa na to pripravovať te-
raz, a nie keď budeme
stáť tomuto problému
zoči-voči.

Dajú sa tie mínusy
vnímať ako výzva oby-
vateľstvu?

I. Trančík: Najvážnej-
ší poznatok je, že súčas-
ný stav ekonomiky SR je
nedostačujúci na to, aby
nám to umožnilo do-
siahnuť potrebné para-
metre na vstup do EÚ v

horizonte štyroch až pia-
tich rokov. Tento fakt
musí iniciovať na aktív-
ne realizovanie potreb-
ných opatrení na radi-
kálnu zmenu nepriazni-
vého vývoja ekonomiky
SR. Nevýhody a riziká
plynúce zo vstupu SR do
únie musia byť vládou
vytypované a rozpraco-
vané, s cieľom ich opti-
málneho znižovania pri
maximálnom využití
občanov SR na výhody
spojené so vstupom do
EÚ. Vplyv vyspelých eko-
nomík štátov, členov EÚ,
donúti z politického a
hlavne ekonomického
hľadiska zvýšiť úroveň
myslenia a „riadenia“
občanov, podnikateľov,
manažérov a politickej
špičky Slovenska.

Zmení vstup do EÚ
niečo vo vašom osob-
nom a v profesionál-
nom živote?

I. Trančík: Všetko no-
vé prináša zmeny a je len
na nás, či ich využijeme
v náš prospech alebo na-
opak. Vstupom do EÚ sa
stanem plnohodnotným
občanom únie. Voľný
pohyb občanov, tovaru a
služieb ovplyvní môj
osobný a profesionálny
život ako manažéra a
podnikateľa. Zabezpečí
mi maximálnu mobilitu,
osobnú slobodu, a s tým
spojenie osobnej a práv-
nej bezpečnosti. Na dru-
hej strane musím byť dy-
namickejší a viac vníma-
vý na všetky zmeny vy-
plývajúce z členstva v
únie.

Peter Kasalovský

Ivan Trančík


